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FOREWORD 

This amendment has been prepared by IEC technical committee 20: Electric cables. 

The text of this amendment is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

20/1592/FDIS 20/1599/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this amendment can be found in the report 
on voting indicated in the above table.  

The committee has decided that the contents of this amendment and the base publication will 
remain unchanged until the stability date indicated on the IEC web site under 
"http://webstore.iec.ch" in the data related to the specific publication. At this date, the 
publication will be  

• reconfirmed, 
• withdrawn, 
• replaced by a revised edition, or 
• amended. 

_____________ 

2 Normative references 

Add the following new reference:  

IEC 60811-203, Electric and optical fibre cables – Test methods for non-metallic materials – 
Part 203: General tests – Measurement of overall dimensions 

Delete the reference ISO 187. 

3 Terms and definitions 

Replace the existing source of item 3.1 by the following new source: 

[SOURCE: ISO 13943:2008, 1.489] 

4.2 Ignition source 

Replace the existing paragraph by the following new paragraph: 

The ignition source shall comply with IEC 60332-1-1. 

4.3 Filter paper 

Replace the last sentence by the following new sentence: 

The filter paper shall be conditioned at (23 ± 2) °C for not less than 4 h at a relative humidity 
of (50 ± 10) %. 
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5.1 Sample 

Replace the existing subclause by the following new subclause: 

The test sample shall be a piece of insulated conductor or cable (600 ± 25) mm long. 

The test sample diameter shall be measured using the method given in IEC 60811-203. The 
measurement shall be made at each of three places, separated by at least 100 mm. 

The average of the three values obtained shall be rounded to obtain the overall diameter. If 
the calculation gives 5 or more for the second decimal figure, raise the first to the next 
number; thus, for example, 5,75 is rounded to 5,8. If the calculation gives 4 or less for the 
second decimal figure, maintain the first number; thus, for example, 5,74 is rounded to 5,7. 

The overall diameter obtained shall be used for the selection of the time for flame application. 

5.3 Positioning of test piece and filter paper 

Replace the existing title by the following new title: 

5.3 Positioning of test piece  

Replace the existing subclause by the following new subclause: 

The test piece shall be straightened and secured to two horizontal supports by means of a 
suitable size of copper wire, in a vertical position in the centre of the metal enclosure, as 
described in IEC 60332-1-1, so that the distance between the bottom of the upper support and 
the top of the lower support is (550 ± 5) mm. In addition, the test piece shall be positioned so 
that the bottom of the specimen is approximately 50 mm from the base of the enclosure (see 
Figure 1). 

The vertical axis of the test piece shall be arranged centrally within the enclosure (i.e. 
150 mm from each side and 225 mm from the rear). 

Two pieces of filter paper (300 ± 10) mm × (300 ± 10) mm shall be placed flat, one on top of 
the other, on the base of the metal enclosure, no more than 3 min before the start of the test. 
The filter papers shall be positioned centrally beneath the test piece. 

5.4.1 Positioning of flame 

Replace the existing subclause by the following new subclause: 

A burner, as described in IEC 60332-1-1, shall be ignited and the flow rates of gas and air 
adjusted to the specified values. The burner shall be positioned so that the tip of the blue 
cone impinges on the surface of the test piece at a distance of (475 ± 5) mm from the lower 
edge of the upper horizontal support, whilst the burner is at an angle of (45 ± 2) ° to the 
vertical axis of the test piece (see Figure 2). The burner position shall be fixed throughout the 
flame application time. 

For flat-form cables, the flame impingement shall be on the middle of the flat side of the 
cable. 

In case of an electrical insulated conductor or cable, should the test piece move significantly 
during the test so as to render the result invalid, the test piece shall be held straight by the 
attachment of a load of approximately 5 N/mm2 of conductor area to the lower part of the 
sample so that the distance between the point where the load is attached and the lower edge 
of the top support measures (550 ± 5) mm. In such cases, the test piece shall not be secured 
to the lower support. 
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5.4.2 Test duration 

Replace the second paragraph by the following new paragraph: 

At the end of the specified flame application time, the burner shall be removed and the flame 
of the burner extinguished. 

Table 1 – Time for flame application 

Replace the existing footnote a by the following new footnote a: 

a For non-circular cables in which the major to minor axis ratio is less than 3, the nominal minor axis shall be 
used as the overall diameter (D). For non-circular cables in which the major to minor axis ratio lies between 3 
and 16, the overall diameter (D) shall be taken as the sum of the major and minor axis divided by 3,14 (π). For 
cables in which the major to minor axis ratio exceeds 16, the test criteria shall be given in the product standard 
or, if not, agreed between manufacturer and purchaser. 

Delete the reference to footnote b in the second column heading and delete footnote b.  

Figure 1 – Arrangement of test piece in test apparatus 

Replace, under Key, the first line by the following new line: 

1 metal enclosure 

Replace the existing description of Distance A by the following new description: 

Distance A: Length from base of enclosure to bottom of test piece = 50 mm (approximately). 

Figure 2 – Application of flame to test piece 

Replace the existing Figure 2 by the following new Figure 2: 
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Dimensions in millimetres 

 

Key 

1 lower edge of top support 

2 test piece 

3 position of impingement of blue cone 

Figure 2 – Application of flame to test piece 

Bibliography 

Add the following new references: 

IEC 60695-4, Fire hazard testing – Part 4: Terminology concerning fire tests for 
electrotechnical products 

ISO 13943, Fire safety – Vocabulary 

_____________ 

IEC 

1 

2 

3 

47
5 

±5
 

45° ±2° 
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AVANT-PROPOS 

Le présent amendement a été établi par le comité d'études 20 de l'IEC: Câbles électriques. 

Le texte de cet amendement est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

20/1592/FDIS 20/1599/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cet amendement. 

Le comité a décidé que le contenu de cet amendement et de la publication de base ne sera 
pas modifié avant la date de stabilité indiquée sur le site web de l'IEC sous 
"http://webstore.iec.ch" dans les données relatives à la publication recherchée. A cette date, 
la publication sera  

• reconduite, 

• supprimée, 

• remplacée par une édition révisée, ou 

• amendée. 

_____________ 

2 Références normatives 

Ajouter la nouvelle référence suivante: 

IEC 60811-203, Câbles électriques et à fibres optiques – Méthodes d’essai pour les matériaux 
non-métalliques – Partie 203: Essais généraux – Mesure des dimensions extérieures 

Supprimer la référence à l'ISO 187. 

3 Termes et définitions 

Remplacer la source existante de la définition 3.1 par la nouvelle source suivante: 

[SOURCE: ISO 13943:2008, 1.489] 

4.2 Source d’allumage 

Remplacer l'alinéa existant par le suivant: 

La source d’allumage doit être conforme à l'IEC 60332-1-1. 

4.3 Papier filtre 

Remplacer la dernière phrase par la nouvelle phrase suivante: 

Le papier filtre doit être conditionné à (23 ± 2) °C pendant au moins 4 h à une humidité 
relative de (50 ± 10) %. 
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5.1 Eprouvette 

Remplacer le paragraphe existant par le nouveau paragraphe suivant: 

L'éprouvette d'essai doit être un morceau de conducteur ou de câble isolé de (600 ± 25) mm 
de long. 

Le diamètre de l'éprouvette d'essai doit être mesuré à l'aide de la méthode donnée dans 
l'IEC 60811-203. La mesure doit être effectuée à chacun des trois emplacements, séparés 
d'au moins 100 mm. 

La moyenne des trois valeurs obtenues doit être arrondie pour obtenir le diamètre extérieur. 
Si, dans le calcul, le second chiffre après la virgule est supérieur ou égal à 5, augmenter le 
premier chiffre après la virgule d'une unité immédiatement supérieure; ainsi, par exemple, 
5,75 est arrondi à 5,8. Si, dans le calcul, le second chiffre après la virgule est inférieur ou 
égal à 4, conserver le premier chiffre après la virgule; ainsi, par exemple, 5,74 est arrondi à 
5,7. 

Le diamètre extérieur obtenu doit être utilisé en vue du choix de la durée d'application de la 
flamme. 

5.3 Disposition de l'éprouvette et du papier filtre 

Remplacer le titre existant par le nouveau titre suivant: 

5.3 Disposition de l'éprouvette  

Remplacer le paragraphe existant par le nouveau paragraphe suivant: 

L'éprouvette doit être solidement fixée à deux supports horizontaux avec des fils en cuivre de 
dimension appropriée, en position verticale au centre de l’enveloppe métallique, comme décrit 
dans l'IEC 60332-1-1, de telle sorte que la distance entre la partie inférieure du support 
supérieur et la partie supérieure du support inférieur soit de (550 ± 5) mm. De plus, 
l'éprouvette doit être positionnée de telle sorte que son extrémité inférieure soit à environ 
50 mm de la base de l'enveloppe (voir Figure 1). 

L'axe vertical de l'éprouvette doit être disposé de façon centrale dans l'enveloppe (c'est-à-dire 
à une distance de 150 mm par rapport à chaque côté et de 225 mm par rapport à l'arrière). 

Deux morceaux de papier filtre (300 ± 10) mm × (300 ± 10) mm doivent être posés à plat, l’un 
au-dessus de l’autre, sur la base de l'enveloppe métallique, moins de 3 min avant le début de 
l’essai. Les papiers filtres doivent être centrés, en dessous des éprouvettes. 

5.4.1 Positionnement de la flamme 

Remplacer le paragraphe existant par le nouveau paragraphe suivant: 

Un brûleur, tel que celui décrit dans l'IEC 60332-1-1, doit être allumé et les débits de gaz et 
d'air ajustés aux valeurs spécifiées. Le brûleur doit être positionné de telle sorte que la pointe 
du cône bleu de la flamme touche la surface de l'éprouvette en un point situé à une distance 
de (475 ± 5) mm du bord inférieur du support horizontal supérieur, le brûleur faisant un angle 
de (45 ± 2) ° par rapport à l'axe vertical de l’éprouvette (voir Figure 2). La position du brûleur 
doit être fixe pendant toute la durée d'application de la flamme. 

Pour les câbles méplats, le point d'application de la flamme doit être situé au milieu du côté 
méplat du câble. 
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Dans le cas d'un conducteur ou d'un câble électrique isolé, si l'éprouvette devait se déplacer 
de façon significative pendant l'essai, de façon à entraîner un résultat non valable, cette 
dernière doit être maintenue en position droite par la fixation d'une charge d'environ 5 N/mm2 
de la zone du conducteur sur la partie inférieure de l'éprouvette, de telle sorte que la distance 
entre le point de fixation de la charge et la partie inférieure du support supérieur mesure 
(550 ± 5) mm. Dans de tels cas, l'éprouvette ne doit pas être fixée sur le support inférieur. 

5.4.2 Durée de l’essai 

Remplacer le deuxième alinéa par le nouvel alinéa suivant: 

A la fin de la durée d'application de la flamme spécifiée, le brûleur doit être écarté et la 
flamme du brûleur éteinte. 

Tableau 1 – Durée d’application de la flamme 

Remplacer la note a existante du tableau par la nouvelle note a suivante: 

a Pour les câbles non circulaires dont le rapport entre le grand axe et le petit axe est inférieur à 3, la valeur 
nominale du petit axe doit être utilisée comme le diamètre extérieur (D). Pour les câbles non circulaires dont le 
rapport entre le grand axe et le petit axe se situe entre 3 et 16, le diamètre extérieur (D) doit être donné comme 
la somme du grand axe et du petit axe divisée par 3,14 (π). Pour les câbles dont le rapport entre le grand axe 
et le petit axe dépasse 16, les critères d'essai doivent être fournis dans la norme de produit ou, dans le cas 
contraire, faire l'objet d'un accord entre le fabricant et l'acheteur. 

Supprimer la référence à la note b du tableau dans l'en-tête de la deuxième colonne et 
supprimer la note b.  

Figure 1 – Position de l’éprouvette dans l’appareil d’essai 

Remplacer, sous la Légende, la première ligne par la suivante: 

1 enveloppe métallique 

Remplacer la description existante de la Distance A par la nouvelle description suivante: 

Distance A: Distance entre la base de l’enveloppe et le bas de l’éprouvette = 50 mm 
(approximativement). 

Figure 2 – Application de la flamme sur l’éprouvette 

Remplacer la Figure 2 existante par la nouvelle Figure 2 suivante: 
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Dimensions en millimètres 

 

Légende 

1 partie inférieure du support supérieur 

2 éprouvette 

3 position du point d'application du cône bleu 

Figure 2 – Application de la flamme sur l’éprouvette 

Bibliographie 

Ajouter les nouvelles références suivantes: 

IEC 60695-4, Essais relatifs aux risques du feu – Partie 4: Terminologie relative aux essais 
au feu pour les produits électrotechniques 

ISO 13943, Sécurité au feu – Vocabulaire 

_____________ 
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IECNORM.C
OM : C

lick
 to

 vi
ew

 th
e f

ull
 PDF of

 IE
C 60

33
2-1

-3:
20

04
/AMD1:2

01
5

https://iecnorm.com/api/?name=f9df1377567a89f5992b6df592d66173



